
مدیرکل محیط زیست استان تهران خبر داد: 

افزایش ۱۶درصدی بیماران ریوی 
و ۵درصدی بیماران قلبی درپی 

طوفان دوشنبه شب
مهر| مدیرکل محیط زیســت تهــران گفت: 
براســاس آمار اورژانس تهــران مراجعه بیماران 
ریوی در روز گذشته نســبت به مدت مشابه در 
هفته گذشته ۱۶درصد و بیماران قلبی ۵ درصد 
افزایش داشــته اســت. محمد هادی حیدرزاده 
ادامــه داد: افزایش غلظت آلاینــده ذرات معلق 
هوا در اثر طوفان دوشــنبه شــب و درخواست 
اداره کل حفاظت محیط زیســت استان تهران 
موجب تشکیل جلسه فوری کمیته هماهنگی 
مواقع اضطــرار آلودگی هوای تهــران در محل 
اســتانداری شــد. به گفته او، این اولین جلسه 
کمیته هماهنگی مواقع اضطرار در  سال ۹۴ بود 
که در پــس طوفان در محل اســتانداری تهران 
برگزار شد. مدیرکل محیط زیست استان تهرن با 
اشاره به این که خشکســالی و کم آبی باعث شده 
که در اثر کوچک ترین وزش باد حجم وســیعی 
از گردوغبار در هوای تهران منتشــر شود، اظهار 
داشــت: با توجه به گزارش هواشناسی مبنی بر 
استمرار این پدیده برای دیروز و امروز )چهارشنبه( 
قطعا اتخاذ تصمیمات برابر دستورالعمل موجود 
و صدور اطلاعیه و هشــدار های لازم برای حفظ 
سلامت شهروندان ضروری است. او از شهروندان 
درخواست کرد: از تردد های غیرضروری در امروز 
عصر و فردا خودداری کنند. همچنین قویا به افراد 
دارای بیماری های قلبی و تنفسی توصیه می شود 
که از تردد و فعالیت خود در دو روز آینده بکاهند. 
همچنین پرهیز از انجام فعالیت های ورزشی در 
اماکن باز و عدم هرگونه فعالیت که موجب تشدید 
آلودگی هوا مانند ســوزاندن ضایعات می شود از 

دیگر توصیه های مربوطه است.

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست خبر داد:

ابلاغ ضوابط و مقررات آلودگی 
صوتی و پرتوهای غیریون زا

مهر| معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیست، از تصویب دستورالعمل 
مربوط به آلودگی صوتی و پرتوهای غیریون زا خبر 
داد و گفت: »ضوابط و مقــررات آن به زودی ابلاغ 
می شــود.« معصومه ابتکار افزود:  »دستورالعمل 
جدیدی در ارتباط با ضوابط و مقررات مربوط به 

آلودگی صوتی در دولت تصویب شده است.
به گفته او، بحــث پرتوها نیز دســتورالعمل 
جدیدی است که دولت آن را تصویب کرده است.«

رئیس سازمان محیط زیست تصریح کرد: »در 
بحث پرتوهای غیریون ساز و همین طور آلودگی 
صوتی، دولت با توجه بیشــتر بــه رعایت اصول 
محیط زیست این دســتورالعمل های جدید را 
تصویب کرده اســت.« ابتکار اظهار داشت: »این 
دســتورالعمل ها به زودی ابلاغ خواهند شــد و 
براساس آن استانداردها را در این زمینه ها می توان 

بهبود بخشید.«

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:  

علت فرار دختران از خانه تغییر کرده 
است

ایســنا| وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در 
مراسم افتتاح خانه سلامت بهزیستی کرمانشاه 
گفت: جهت گیری بودجه در بهزیستی به سمت 
آوردن خدمات بهزیســتی به خانه اســت.  علی 
ربیعی با اشاره به لایحه ای که در این خصوص به 
مجلس ارایه شده، ادامه داد: در این لایحه تلاش 
کردیم قیمت تمام شده نگهداری یک معلول را 
به خانواده اش بدهیم تا در خانه نگهداری شــود 
زیرا بررسی ها نشان داده نگهداری چنین افرادی 
در خانواده از نظر عاطفی برای آنها بهتر است. او 
در بخش دیگری از ســخنان خود با بیان این که 
براساس شواهد، در گذشته فرار زنان و دختران از 
خانه به دلایل عاطفی بوده است، یادآوری کرد:  اما 
امروزه می بینیم که بیشتر رفتارهای نامناسب در 
خانواده و حتی ضرب و جرح عامل فرار این افراد 
است. وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گسترش 
اورژانس اجتماعی را سیاســت وزرات دانست و 
ادامه داد:  ایــن اورژانس امکان مداخلات خوب و 

به موقع در بحران های اجتماعی را فراهم می کند.

نتایج کنکور۹۴ اواخر هفته آینده 
منتشر می شود

مهر| رئیس سازمان سنجش آموزش کشور با 
اشاره به آمار داوطلبان و ظرفیت پذیرش گفت:  
»تعداد ۸۷۷  هزار نفر در آزمون سراسری ثبت نام 
و ۷۹۶ هزار نفر در آزمون شــرکت کردند. کمتر 
از ۱۰ درصد غایب داشــتیم که نشــان می دهد 
داوطلبان واقعی با تعداد خروجی های دبیرستان ها 
همخوانی دارد.«  ابراهیم خدایی دراین باره گفت: 
»بر اســاس برنامه ای که از پیش هم اعلام کرده 
بودیم نتایج آزمون سراسری تا اواخر هفته آینده 

و در ابتدای نیمه دوم شهریورماه اعلام می شود.« 
او ادامه داد: »صف کنکور درحال کاهش است 
و تقریبا همه افراد مجاز به انتخاب رشته شده اند.« 

خدایی گفــت: »از میان ۷۹۶ هــزار نفر، تعداد 
۷۶۷ هزار و ۲۵۷ نفــر ظرفیت داریم که ظرفیت 
پذیرش در علوم ریاضی ۲۸۰ هــزار و ۲۴۷ نفر، 
ظرفیت پذیرش در علوم تجربی ۲۲۷ هزار و ۲۲۰ 
نفر، ظرفیت پذیرش در علوم انسانی ۲۱۹ هزار و 
۲۱۵ نفر، ظرفیت پذیرش در هنر ۱۸ هزار و ۱۹۶ 
نفر و ظرفیت پذیرش در زبان ۲۲ هزار و ۳۷۹ نفر 

است.« 

اصولگرایان در هیأت رئیسه شورا ابقا شدند

مسجدجامعی: به احترام تصمیم جمعی 
اصلاح طلبان کاندیدا شدم

»شهروند« نقد مرکز پژوهش های مجلس از طرح »صیانت از حریم عفاف و حجاب« را بررسی می کند

روابط شهروندی را به تنش شهروندی تبدیل نکنیم
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شیده لالمی|  مهدی چمران و جمعی از اصولگرایان 
شــورا با دریافت اکثریت آرا، هیات رئیسه شورای شهر 

تهران را برای دومین  سال متوالی در اختیار گرفتند. 
صحن علنی شــورای شــهر تهران دیــروز صحنه 
برگزاری انتخابات هیأت رئیسه شورا بود. اگرچه قرار بود 
انتخابات به عنوان دستور سوم مطرح شود اما جلسه که 
شروع شد، پس از چند تذکر پیش از دستور، رأی گیری 
برای رئیس شورا و ســایر اعضای هیأت رئیسه را آغاز 
کردند. قرار نبود جلســه انتخابات هیأت رئیسه علنی 
باشد اما با انتقادات تعدادی از اعضای شورا سرانجام این 
جلسه با حضور خبرنگاران برگزار شد اما خلاف سال های 
گذشــته که معمولا در روز انتخابات میهمان هایی از 
مدیران شهری گرفته تا دوستان و آشنایان برخی اعضا 
در جلسه حضور پیدا می کردند و صحن شورا شلوغ تر 
از همیشه می شد، دیروز با تصمیم هیأت رئیسه رفت و 
آمد به صحن را محدود کرده بودند و تمام صندلی های 
بخش پشــتی شــورا که جایگاه نشســتن ناظران و 

میهمانان است، خالی بود. 
رأی گیری برای رئیس شــورا در  سال سوم با توزیع 
برگه های زردرنگی که به امضای دو منشی جلسه رسیده 
بود، آغاز شد. احمد مسجدجامعی به عنوان کاندیدای 
ریاســت از ســوی اصلاح طلبان معرفی شد و مهدی 
چمران هم گزینه مورد نظر اصولگرایان. اعضای شورا 
برگه ها را که نوشتند یک نفر با گلدان بلور شیشه ای در 
میان صندلی ها چرخی زد و آرا را به دست هیأت رئیسه 
سپرد.  هادی ساعی و عبدالحسین مختاباد بلند شدند 
و به جایگاه هیأت رئیســه رفتند تا بر روند شمارش آرا 
نظارت کنند. الهه راســتگو برگه های رأی را شمرد و 
گفت: ۳۱ رأی و بعد با صدای ظریف و زنگدارش اسامی 
را خواند: احمد مسجدجامعی، مهدی چمران و باز احمد 
مسجدجامعی و مهدی چمران همان طور که او رأی ها 
را با صدای بلند می خواند، همه مشغول شمارش بودند 
و یک خط مقابل اسم چمران می گذاشتند و یک خط 
کنار نام مسجدجامعی. درنهایت ۱۷ رأی به نام چمران 
و ۱۳ رأی به نام مسجدجامعی خوانده شد. یک رأی هم 
سفید اعلام شد و این رأی سفید بنا بر پیگیری ها، رأی 
رحمت الله حافظی یکی از اعضای فراکسیون اصولگرایان 
شورا بود. حافظی که در ماه های گذشته انتقادات سختی 
به نحوه اداره جلسات و عملکرد شــورا داشته، دیروز با 
رأی سفیدش به نوعی اعتراضش را بار دیگر و این بار به 

شکلی دیگر اعلام کرد. 
جلسه انتخابات هیأت رئیسه شورا با رأی گیری برای 
نایب رئیس شــورا ادامه یافت. قرار بود احمد دنیامالی 
و مرتضی طلایی برای این ســمت با هم رقابت کنند و 

چنین شد. رقابت بین این دو تنگاتنگ و فشرده بود و 
در آخرین دقایقی که آرا خوانده می شــد درحالی که 
همه فکر می کردند آخرین رأی هم به نام حکیمی پور، 
کاندیدای اصلاح طلبان خوانده می شود، راستگو، منشی 
جلســه آخرین رأی را به نام مرتضی طلایی خواند و به 
این ترتیب نایب رئیسی شورا هم با ۱۶ رأی برای سومین  

سال متوالی به طلایی رسید. 
علاوه بر رئیس و نایب رئیس اعضای شورا دیروز برای 
منشی های هیأت رئیسه هم رأی گیری کردند. در ۲  سال 
گذشته این مسئولیت به  هادی ساعی و الهه راستگو و 
نیز ابوالفضل قناعتی واگذار شده بود. دیروز اما دقایقی 
پس از آغاز جلسه برگه ای را بین خبرنگاران توزیع کردند 
که در آن نوشــته بود راستگو از انتخابات هیأت رئیسه 
کناره گیری کرده اســت. خودش هم چند دقیقه بعد 
از توزیــع این برگه گفت که ترجیــح می دهد به جای 
صندلی هیأت رئیسه روی صندلی های پایین بنشیند 
و از این کــه در این مدت او را تحمل کرده اند، تشــکر 
کرد! با کناره گیری راســتگو از انتخابات هیأت رئیسه، 
اصلاح طلبــان ولی الله شــجاع پوریان و محمدمهدی 
تندگویــان را نامزد کردند و اصولگرایان هم محســن 
پیرهادی و ابوالفضل قناعتی را به عنوان منشی پیشنهاد 
دادند. باز برگه های زرد به جریان افتاد و گلدان بلورین در 
صحن شورا چرخید و آرای نهایی نشان داد اصولگرایان 
با ۱۷ رأیی که به نام پیرهادی و قناعتی خوانده شــد، 

هیأت رئیسه شورا را در  سال سوم از آن خود کردند. 
اصولگرایــان علاوه بــر هیأت رئیســه در انتخاب 

سخنگوی شــورا هم رضا تقی پور سخنگوی سال های 
قبل شورا را در جای خودش تثبیت کردند و اسماعیل 
دوستی در رقابت با او نتوانست اکثریت آرا را کسب کند. 

چرخش کامل ورزشکاران به سمت 
اصولگرایان

جلسه دیروز شورای شهر تهران و آنچه در جریان 
انتخابات هیأت رئیسه گذشت، نشان داد ورزشکاران 
شورای شهر تهران از نظر مواضع سیاسی یا دست کم 
رأیی که به گلدان ریختند، به طور کامل به ســمت 
اصولگرایــان چرخیده اند. اگر تا پیــش از برگزاری 
جلسه تصور می شد ممکن است آنها در ریاست شورا 
به گزینه اصولگرایان رأی بدهند اما در نایب رئیسی 
هوای اصلاح طلبان را داشته باشــند، نتیجه ای که 
در روز رأی گیری رقم خورد، نشــان داد که آنها کل 
فرآیند انتخابات هیأت رئیســه را طبق فرمول مورد 
نظر اصولگرایان پیــش بردند و دقیقا به همین دلیل 
هم بود که نه تنها مهــدی چمران با ۱۷ رأی و فاصله 
۴ رأی با مســجدجامعی، ریاســتش را حفظ کرد 
که حتی منشــی های پیشــنهادی اصولگرایان هم 
توانستند با ۱۷ رأی که رأی باثبات و محکمی با توجه 
به ترکیب فعلی شــورای تهران محسوب می شود، 
خودشان را به جایگاه ریاست برسانند. در این میان 
و با توجه به نتایج آرا، هیأت رئیسه اصولگرای شورای 
چهارم که از  سال دوم اداره شورا را از دست گرفته با 
همان ترکیب به اســتثنای یکی از منشی ها ابقا شد 
و راســتگو جای خودش را به پیرهادی، جوان ترین 

عضو شورا داد. 
 در پایان رأی گیری دیروز احمد مسجدجامعی نتیجه 
انتخابات را به منتخبان تبریک گفت و هیأت رئیســه 
خواست رفت و آمد شورایاران را به جلسات علنی دوباره 
برقرار کنند. مســجدجامعی در حاشیه جلسه دیروز 
هم در بین خبرنگاران حرف هایــی زد ازجمله این که 
گفت می دانسته که رأی کافی را برای ریاست ندارد اما 
به احترام حرکت جمعــی اصلاح طلبان کاندیداتوری 
را پذیرفته و وارد رقابت انتخاباتی شــده است. اگرچه 
چهره او در تمام مــدت برگزاری انتخابات حتی زمانی 
که نتایج قطعی آرا را می خواندند، خندان بود اما سایر 
اصلاح طلبان ازجمله احمد حکیمی پور انتظار نداشتند 
نتیجه انتخابات دیروز اینچنیــن و با حاکمیت کاملا 
یکدست اصولگرایان بر هیأت رئیسه رقم بخورد. با وجود 
این با توجه به این که ترکیب آرا تقریبا پیش از برگزاری 
جلسه روشــن شــده بود و گمانه زنی از شانس بالای 
اصولگرایان برای تصاحب کرسی های هیأت رئیسه در 
این دوره از انتخابات خبر می داد، شــورای شهر تهران 
دیروز انتخابات آرام و کم حاشیه ای را پشت سر گذاشت 
و رقابت به شکلی که در دوره گذشته در جریان انتخابات 
برقرار بود و تا آخرین دقایق مشخص نبود چه می شود، 
در این دوره از انتخابات هیأت رئیسه شورا تجربه نشد و 
فضای جلسه به اندازه ای آرام و حتی باید گفت مفرح بود 
که در تمام مدت برگزاری انتخابات به جز زمان شمارش 
آرا، صدای خنده و شــوخی تعدادی از اعضا بلند بود و 
اســتقرار آنها روی صندلی هایشان نشان می داد نتایج 
برای اکثریت آنها چه اصلاح طلب و چه اصولگرا به نوعی 
تمام شده اســت و لابی ها و مذاکرات هرچه بوده پیش 
از برگزاری جلســه علنی به نتیجه رسیده است. نقطه 
پایان بر رأی گیری دیروز و انتخابات هیأت رئیسه شورا 
را اما ورزشکاران شــورا گذاشتند، چهار نفری که حالا 
دیگر می توان گفت از نظر جهت گیری و خط و خطوط 
سیاسی بخشــی از جریان اصولگرایان شورای چهارم 
هســتند. جدا از علیرضا دبیر که در دوره های گذشته 
هم همســو با جریان اصولگــرا رأی داده و عمل کرده 
حالا،  هادی ساعی، عباس جدیدی و حسین رضازاده 
هم به اردوگاه اصولگرایان شورا ملحق شده اند، بماند که 
اصلاح طلبان هم در چهارمین دوره با از دست دادن الهه 
راستگو که با فهرست اصلاح طلبان به شورا آمده بود و 
بعد به اصولگرایان پیوست در شرایطی قرار دارند که جزو 
اقلیت محسوب می شوند و به دلیل این که اکثریت آرا را 
در اختیار ندارند، عملا نمی توانند نقش تعیین کننده ای 
در انتخابات داخلی شورا، انتخاب یا استیضاح شهردار 

ایفا کنند. 

شــهروند| همین یک ماه پیش بــود که اعضای 
کمیســیون های فرهنگی، حقوقی و قضایی مجلس 
دور هم نشستند و کلیات طرح صیانت از حریم عفاف 
و حجــاب را تصویــب کردند، طرحی که بــرای زنان 
بدحجاب، خط و نشــان زیاد کشــید. حجت الاسلام 
مرتضی حسینی، یکی از اعضای کمیسیون فرهنگی 
مجلس، اولین بــار این خبر را اعلام کــرد و گفت: این 
طرح ۹ ماده ای، برخورد با زنان خیابانی، کشف حجاب 
در خودروهــا و اماکن عمومی و برخــورد با کارکنان 
دستگاه های مشمول قانون خدمات کشوری که حجاب 
را رعایت نکنند، در نظر گرفته است. اینها کلیات طرح 
بود که مورد تأیید قرار گرفت. ۱۸ روز طول کشید تا ۲ 
ماده از این طرح، تصویب شد. همین ۲ ماده کافی بود تا 
دامنه محدودیت ها برای زنان بدحجاب، گسترده شود، 
برای سرنشینان بدحجاب خودروها جریمه ۱۰۰ هزار 
تومانی و در صــورت تکرار تخلــف، ۱۰ نمره منفی و 
توقیف ۷۲ ســاعته خودرو در نظر گرفته شــد و برای 
کارکنان بدحجاب دولت، توبیخ کتبی و درج در پرونده 
استخدامی و در صورت تکرار، کسر از حقوق فوق العاده 
شغل و کسر یک سوم از حقوق ماهانه. هشتم شهریور 
ماه بود که پس از گذشت ۲۲روز از تصویب این ۲ماده، 
کارشناســان مرکز پژوهش های مجلس، کلیات طرح 
را نقد کردند. نقدی که با اشاره به برخی نکات ازجمله 
افزایش امکان گسست میان نظام و مردم و پایین آوردن 
بدحجابی به یک تخلف راهنمایی ورانندگی جای تامل 
زیادی دارد. این مرکز در گزارش خود تأکید کرده بود: 
»این طــرح جرم انگاری جدیــدی در موضوع عفاف و 
حجاب انجام نداده، بلکه تلاش کرده جرم انگاری که در 
گذشته بوده، از طریق تعیین مجری و تشدید مجازات 
کارآمد کند.« از جمله دیگر ایراداتی که این مرکز بر طرح 
صیانت از حریم عفاف و حجاب وارد کرده، بی توجهی 
آن به ضرورت و لــزوم ایجاد مطالبــه عمومی و وفاق 
جمعی در برخورد با بدحجابی است، در جای دیگری 
هم به ماجرای جلوگیری از اختلاط زنان و مردان اشاره 
کرده بود که براساس این طرح، فعالیت در ساعت کاری 
شب، نیاز به گرفتن مجوز از اداره اماکن دارد. بنا بر نظر 
کارشناسی مرکز پژوهش های مجلس، زیرساخت های 
تفکیک جنســیتی در ۱۳۷ نوع واحد صنفی فعال در 
کشور وجود ندارد و این اتفاق باعث می شود تا کارفرماها، 
اقــدام به اخــراج نیروهای زن کنند که آســیب های 

اجتماعی برای آنها ایجاد می کند. 
این مرکز همچنین معتقد است که تصویب این گونه 
طرح ها، می تواند زمینه افزایش فشار بین المللی علیه 
ایران را دامن بزند. »بازداشت مدیر ساختمان در صورت 
نصب ماهواره« از دیگر انتقاداتی اســت که این مرکز به 
طرح صیانت از حریم عفاف و حجــاب وارد کرد و این 

پرســش را مطرح می کند: »آیا نیروی انتظامی امکان 
و اراده برخورد با میزان بالای ماهواره های نصب شــده 
در تهــران را دارد؟ همچنین تعییــن مجازات رئیس 
ساختمان فاقد نگاه واقع بینانه و موجب ایجاد اختلاف 
درون ســاختمانی عنوان شده اســت. ضمن این که 
قانون گذاری به  این  نحو موجــب نگرانی از مداخله در 
زندگی خصوصی شــهروندان و تجسس در حریم آنها 
خواهد بود.«  مرکز پژوهش های مجلس در این گزارش، 
کلیات طرح صیانت از حریم عفاف و حجاب را رد کرده 
و اســتدلال های محکمی پای آن آورده است. مشروح 
این گزارش، هشــتم شــهریور ماه روی سایت مرکز 

پژوهش های مجلس قرار گرفت. 
مداخله در کنش های اجتماعی، آسیب زاست

افسانه کمالی، عضو هیأت علمی دانشگاه الزهرا)س( 
است، او می گوید: » طرح صیانت از حریم عفاف و حجاب 
مجلس، نگاهی ایستا به جامعه دارد.« کمالی با اشاره به 
گزارش انتقادی مرکز پژوهش های مجلس از این طرح، 
در گفت وگو با »شهروند« توضیح بیشتری می دهد: » فضا 
به گونه ای تصور شــده که همه در انتظار این هستند تا 
مجلس طرح و برنامه ای را مصوب کند و بعد به صورت 
قانون در کشور اجرا شــود و در مقابل دیگر مسئولان و 
مردم هیچ برنامه و ایده ای ندارند و منفعل عمل می کنند، 
درحالی که این افراد از بیرون کنش های اجتماعی دارند 
که در جامعه آن را به فعلیت درمی آورند.« او با اشــاره به 
بخش هایی از این طرح، به بررســی ماجــرای برخورد 
با نصب ماهواره در منازل مســکونی پرداخت: »این که 
می گویند مدیر ساختمان موظف است از نصب ماهواره 

در آپارتمــان جلوگیری کند و در صــورت بی توجهی 
همسایه ها، از سوی نیروی انتظامی جریمه و بازداشت 
شــود، به فرض این که مدیر ساختمان مخالف ماهواره 
است و خودش هم ماهواره نداشــته باشد، در صورتی 
که با ماهواره داشتن همسایه ها مخالفت کند، میان آنها 
درگیری ایجاد می شــود.«  او ادامه می دهد: »در جایی 
که قانون به ماموران اجــازه ورود به خانه ها برای مقابله 
با ماهــواره را نمی دهد، می خواهنــد از داخل خانه ها و 
آپارتمان ها به محدوده شخصی افراد ورود پیدا کنند و 
از مدیر ساختمان عاملی خبررسان بسازند. این خلاف 
عرف و شرع اســت.« ورود این طرح به اقتصاد زنان هم 
موضوع دیگری است که این استاد دانشگاه از آن تحت 
عنوان یک آســیب یاد می کند: »زنانی که به ســختی 
توانسته اند شــغلی به دســت آورند و براساس حقوق 
ماهانه آن برای زندگی شان برنامه ریزی کرده اند، با ایجاد 
محدودیت ها و امکان اخراج آنها از سوی کارفرما،  دچار 
آسیب می شوند، به هرحال زمانی که در برخی کنش ها 
مداخله صورت می گیرد، این اتفاقات را هم همراه دارد.« 
به گفته این مدرس دانشــگاه، اینها نمونه ای از  دخالت 
در حوزه روابط اجتماعی میان مردم است: »این اتفاق ها 
سبب می شــود تا میان خود مردم گرفتاری ایجاد شود 
و روابط شان به هم بریزد و حتی می تواند منجر به از هم 
پاشیدگی زندگی ها شود. این درحالی است که جریان 
تصمیم ساز باید به عنوان قانون گذار، در موضع حکومتی، 
بحران ها را حل کند، نــه این که بر بحران ها دامن بزند.« 
کمالی تأکید می کند: » نباید به اســم حمایت از حقوق 
زن و خانــواده، وارد روابط پیچیده اجتماعی شــویم و 

بحران ســازی کنیم.« تکرار قوانیــن و ضعف در اجرای 
قوانین قبلی، نکته دیگری است که این استاد دانشگاه به 
آن اشــاره می کند: »آیا قانون ضعفی دارد که مجری آن 
نمی تواند اجرایش کند، چرا قوانین بازدارنده نیستند و به 
چه دلیل ضعف قوانین شناسایی نمی شوند.  باید بررسی 
و مطالعه های دقیق و بدون جانبداری انجام تا مشخص 
شود چرا گروهی در جامعه همچنان با وضع نامناسب 
حضور دارند. باید به دنبال مشــوق هایی در این زمینه 
بود. مسأله این است که ما بدون این که این مقدمات را 
بررسی کرده باشیم، قانون جدیدی تصویب می کنیم.« 
او ادامه می دهد:  »نکته دیگر این اســت که یک قانون 
نباید از همان ابتدا، ۶۰، ۷۰ درصد جامعه را تحت پوشش 
قرار دهد، باید به حدی باشد که بتوان آن را تحمل کرد، 
به طورکلی از دید جامعه شناسانه، هر چقدر پیچیدگی 
قوانین بیشــتر باشــد و جزییات و مــوارد متعددی را 
شــامل شــود، مردم هم کمتر به آن عمل می کنند.« 

  طرح عفاف و حجاب
 نسبت به موضوع خود بیگانه است

»مجازات های تعیین شــده در طرح صیانت از عفاف 
و حجاب قابلیت اجرا ندارند.« ایــن را کامبیز نوروزی، 
حقوقدان به »شهروند« می گوید زمانی که جزییات این 
طرح را بررسی می کند و به موارد جریمه های نقدی و 
توقیف خودرو متخلفان و بازداشــت مدیر ساختمان 
به خاطر نصب ماهواره می رســد: »به هر حال مجلس 
این اختیار را دارد تا قانونــی را وضع کند، جریمه ای را 
سنگین تر کند و... قانون جدید مقدم بر قانون قدیمی 
اســت. اما نکته ای که وجود دارد این است که همیشه 
در جرم شناسی ما تأکید می کنیم که قطعیت مجازات 
مهم تر و بازدارنده تر از شــدت مجازات است، یعنی اگر 
مجازات شدید باشد اما قابل اجرا نباشد، اثر بازدارنده هم 
نخواهد داشت.« او ادامه می دهد: »در این طرح پرسش 
جدی این است که دستگاه های مجری، ازجمله ضابطان 
قضایی تا چه انــدازه می توانند این قانون را اجرا کنند و 
تا چه اندازه این قانون قابلیت اجرایی دارد. ما نمونه های 
فراوانی از مجازات ها داریم که تصویب شده اما نمی شود 
آنها را اجرا کرد، نمونه آن هم قانون برخورد با تجهیزات 
ماهواره ای است.« به اعتقاد او مجموع قوانین وضع شده 
در این طرح، امکان اجرا شدن ندارد: »اگر هم این طرح 
به تصویب نهایی برسد، در محقق شدن آن تردید وجود 
دارد، برای نمونه مــا می توانیم برای مصرف مواد مخدر 
مجازات تعیین کنیم اما نمی توانیم برای مصرف سیگار 
این کار را انجــام دهیم، چراکه تعداد مصرف کنندگان 
سیگار خیلی زیاد است.« نوروزی با اشاره به محدودیت 
ساعت کاری زنان هم تأکید کرد: »به هرحال انتقاد مرکز 
پژوهش های مجلس وارد است و نشان می دهد که این 

طرح نسبت به موضوع خودش بیگانه است.« 

روي خط خبرمیز خبر

رئیس سازمان بهزیستی: 

 2/۵ درصد از جمعیت کشور 
معلول هستند

ایرنا| ۲/۵ درصد از جمعیت کشــور معلول 
هستند. رئیس سازمان بهزیستی کشور با اعلام 
این خبر گفت: »وجود نداشتن تدبیر مسئولان در 
گذشته و حوادث ترافیکی موجب شده است ۲/۵ 

 درصد از جامعه ایران معلول باشند.« 
انوشیروان محسنی بندپی ادامه داد: »بهزیستی 
به تنهایی قادر به خدمت رســانی بــه این تعداد 
نیازمند حمایت نیست. ۱۹ هزار واحد مسکونی 
شهری و روستایی درحال ساخت به خانواده هایی 
که بیشــتر از یک عضو خانواده آنها معلول است، 
اهدا می شود. از این تعداد ۱۱ هزار واحد مسکونی 
در شهرها و ۸  هزار واحد نیز در مناطق روستایی 

درحال ساخت است.« 
محســنی بندپــی مناسب ســازی معابر و 
ساختمان ها را یکی دیگر از اولویت های سازمان 
دانســت: »در این راستا جلســاتی با وزارت راه و 
شهرسازی و شهرداری ها داشته ایم. رویکرد دولت 
تدبیر و امید این است که کارهای اجتماع محور 
را به سازمان های مردم نهاد، انجمن های خیریه و 

گروه های مردمی واگذار کند.« 
رئیس سازمان بهزیستی گفت: »در صدور پروانه 
مجوزها در ســال های گذشته سختگیری هایی 
می شده که اکنون به دنبال تسهیل امور هستیم. 
تفاهمنامه ای میان وزیر کار و رفاه اجتماعی و وزیر 
اقتصاد درخصوص معافیت هــای مالیاتی برای 
سمن ها، انجمن های خیریه و شرکت های حقیقی 
و حقوقی که برای رسیدگی به امور معلولین هزینه 
می کنند، امضا شده است که از پرداخت مالیات 

معاف می شوند.« 
او ادامه داد: »سلامت اجتماعی برعکس سلامت 
جسمی که محدود است دامنه گسترده تری دارد 
و در سایر حوزه ها نیز تاثیرگذار است. توانبخشی 
مبتنی بــر جامعه را به عنوان یک اســتراتژی در 
اولویت قرار داده ایم و باید به این مهم توجه کرد که 

این امر تنها توسط بهزیستی عملی نخواهد شد.« 

معاون وزیر بهداشت: 

مردم از آب بسته بندی استفاده کنند 
به نفع کشور است

ایسنا|  معاون بهداشت وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی گفت:  »با توجه به این که کیفیت 
آب بســته بندی بالاتر از آب شیر است و با درنظر 
گرفتن میــزان هدررفت آب، باید سیســتم آب 
شرب از غیرشرب جدا شــود چراکه این مسأله 
هم بهداشتی تر اســت و هم در درازمدت با توجه 

به هزینه هایی که در پی دارد به نفع کشور است.« 
علی اکبر سیاری در حاشــیه بازدید از طرح ها 
و تاسیسات کلان شــرکت آب و فاضلاب استان 
تهران با بیان این که بایــد به این نکته توجه کرد 
که در هیچ جای دنیا میــزان هدررفت آب مانند 
ایران نیســت، ادامه داد: »باتوجه بــه ارزش آب و 
هزینه هایی که صرف تأمین آب کشور می شود، 
باید تمهیدات اساســی برای نوع مصرف آن نیز 
اندیشیده شود. اگر بتوانیم سیستم آب شرب را از 
غیرشرب جدا کنیم خیلی به صرفه تر است و باید به 
تدریج این فرهنگ سازی انجام شود که مردم از آب 
معدنی و بطری استفاده کنند؛ چراکه این مسأله 

بهداشتی تر است.« 
معاون بهداشــت وزارت بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشکی با اشاره به کیفیت آب تهران گفت: 
»با توجه به این که تهران شهر بسیار بزرگی است، 
تامین آب و رعایت نکات کیفی آن، کار پر زحمتی 
است، اما وزارت بهداشت با تمام وجود عزم خود 
را در راســتای کنترل کیفی آب جزم کرده است 
و استانداردهایی را از نظر میزان نیترات، وضع کلر، 
وضع میکروب، فلزات سنگین و مواد عالی بررسی 
می کند.«  سیاری با بیان این که در اکثریت نقاط 
تهران وضع آب مطلوب اســت، ادامه داد: »مردم 
می توانند با خیالی راحــت آب را مصرف کنند و 
باید گفت که خوشبختانه وضع کیفیت آب امسال 
نسبت به سال گذشته به علت ورود آب جدید به 

سیستم بهتر شده است.« 
او گفت: »پروژه های مشترکی در آزمایشگاه های 
وزارت نیرو، دانشگاه تهران و دانشگاه علوم پزشکی 
برای کنترل کیفیت آب انجام می شود و این مسأله 
نیز موجب مبادله اطلاعات می شود و هر جایی که 
احساس کنیم مشکلی ایجاد شده، طبق تفاهمی 
که با هم داریم بلافاصله در آن منطقه وزارت نیرو 
مداخله می کند.« معاون بهداشت وزارت بهداشت 
با بیان این که با وزارت نیرو همکار خوبی داشته ایم، 
ادامه داد: »سیستم پویایی در این زمینه وجود دارد 
و سازمان های ذیربط به طور مرتب اطلاعات را با 
یکدیگر تبادل می کنند و همین مسأله نیز باعث 
شده که وضع آب نســبت به گذشته مطلوب تر 

شود.« 
سیاری در پاســخ به این سوال که آیا تا به حال 
هشــدار جدی به وزارت نیرو مبنی بر آلوده بودن 
آب داده اید یا خیر؟ گفــت:  »وزارت نیرو و وزارت 
بهداشــت فعالیت خوبی در این زمینه با یکدیگر 
دارند، اما اینگونه نیســت که همه چیز مطلوب 

باشد.« 

مشکلات فرهنگی به راهبردهای فرهنگی نیاز دارند
|  غلامرضا علیزاده  | جامعه شناس، محقق و مدرس دانشگاه|

ما هر چقدر که در جامعه در زمینه های مختلف ازجمله قاچاق مواد مخدر، مجازات را تشدید کردیم، نتیجه 
دلخواهی عایدمان نشده است، ما با فشار بر جامعه نمی توانیم در پدیده هایی که نیاز به آسیب شناسی دارد، ورود 
پیدا کنیم و با متخلفان برخورد کنیم. راه حل هر مشکلی باید از جنس خود مشکل باشد. اگر مشکل فرهنگی 
است، راه حلش هم باید فرهنگی باشد، نه تهدید و ارعاب و تعیین مجازات های سنگین. ما در ۳۷ سال اخیر تمام 
اینها را تجربه کردیم، حالا هم تعجب می کنم وقتی از یک روش جواب نگرفته ایم، باز هم همان را تکرار می کنیم، 
درحالی که با این روش نه در ایجاد همگرایی و نه در ایجاد سرمایه اجتماعی کمکی نکرده ایم. درحال حاضر برخی 
از برنامه ها به صورت ناخودآگاه، درحال ایجاد گسست اجتماعی هستند، در مورد برخورد با بدحجابی، تمام این 
راه ها سپری شده و آثار و تبعات منفی آن هم در گذشته خودش را نشان داده است. برخورد با ماهواره ها با روش و 
مجازاتی که در طرح صیانت از حریم عفاف و حجاب تعیین شده، باز هم کار بیهوده ای است، چراکه ما در دوران 
اینترنت و اکسترا نت و... به ســر می بریم، به زودی دیگر حتی نیاز به دیش و ال ام بی نیست تا بتوان شبکه های 
ماهواره ای را رصد کرد. ما باید واکسیناسیون اجتماعی ایجاد کنیم، ببینیم چه چیرهایی جذابیت دارد و آن را در 
برنامه های فرهنگی خود لحاظ کنیم. محدودیت ها، جواب آسیب های اجتماعی را نمی دهد و تنها باعث می شود 

تا روزبه روز میان دولت و جوانان فاصله بیفتد. 
آزموده را آزمودن خطاست اما متاسفانه در کشور ما مشکلات فرهنگی، راه حل های فرهنگی ندارد. 
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